
Deželni zbor štajerski. 
Gradec, ^5. okt. 1904. 

Uravnava Sotle. 
V seji dne 11. okt. je utemeljil poslanec 

Ž i č k a r svoj predlog glede uravnave Sotle 
s sledečimi besedami: 

Visoka zbornica I Dne 29. aprila 1899 je deželni 
zbor vsled mojega predloga sklenil, da se uravna Sotla 
in njeni pritoki. Ob jednem se je povabila hrvatska 
vlada,,da se udeleži te uravnave reke Sotle. 

Že dne 27. junija 1899 je naznanila hrvatska 
deželna vlada, da so se tadi onkraj Sotle vložile pri
tožbe o poškodbah, katere prizadeva Sotla na hrvatski 
zemlji. Hrvatska vlada smatra sistematično uravnavo 
te reke kot neobhodno potrebo. 

Nasvetovala je skupni ogled te reke. Ta predlog 
sta deželni odbor in štajerska deželna vlada rada 
sprejela. 

Hrvatska vlada je pričakovala potem od strani 
naše deželne vlade in našega deželnega odbora nadaljna 
naznanila, kdaj naj pošlje svoje kulturno tehnične or
gane (inženirje), da vzajemno z našimi izvrše ta obhod. 

Hrvatska vlada je čakala silno dolgo, dalje kakor 
dve leti. Še le meseca septembra 1901 se je mogel 
izvršiti ta ogled. Tu sta bila navzoča tudi po j eden 
zastopnik ministrstva za notranje zadeve in za polje
delstvo. 

Ko se je vršil ta obhod, je Sotla preplavljala 
zemljišča na hrvatski in štajerski strani. Zastopnik 
ministrstva za notranje zadeve je takrat izjavil, da 
tisti, ki dozdaj še ni bil prepričan o potrebi, Sotlo 
uravnati, se je moral zdaj prepričati o tej potrebi. 

Deželni odbor štajerski je nato pripoznal potreb
ščino, Sotlo uravnati, pritrdil predlogom komisije in 



obvestil c. kr. namestnijo v Gradcu, kakor tudi hrvat
sko, slavonsko in dalmatinsko deželno vlado v Zagrebu 
z željo, naj tudi od svoje strani sprejmeta komisijske 
predloge. Naj namestnija in hrvatska vlada naznanita, 
kaj mislita storiti glede načrtov za celo sotlsko Btrugo 
in kaj še posebej za posebno potrebno uravnavo Sotle 
pri Gregorevcih. 

To delo, da se naredijo načrti, se je med našo 
in hrvatsko stranko tako razdelilo, da se je zgornji 
del od Rogatca do Zapretskega mlina (pri Klanjecu) 
izročil v izvršitev naši vladi, med tem ko je prevzela 
hrvatska vlada izdelovanje načrtov za spodnji del, od 
Zapretskega mlina do izliva Sotle v Savo. 

Hrvati so delali prav nagloma. 'Toda njihovih 
načrtov tukajšna deželna vlada in deželni stavbeni red 
nista popolnoma sprejela, temveč so se stavili bistveni 
ter spopolnjevalni predlogi in se je celi načrt vrnil 
Kraljevi hrvatski vladi. Ministrstvo za notraiye zadeve 
je sprejelo te predloge in je načeloma obljubilo za 
uravnavo Sotle .prispevek iz dtžavne vodnostavbene 
uprave, med tem ko je poljedelsko ministrstvo izjavilo, 
da se zamore še le potem zavezati za prispevek iz 
državnega melioracijskega zaklada, kadar se predložijo 
dotični tehnični načrti. 

Štajerski kulturnotehnični organi so izvršili na
črte od Rogatca do Debelakovega mlina pri Sedlarje
vem. Treba je le še izdelati načrte za blizu 14 km od 
imenovanega Debelakovega mlina do Kl&njeca. Tako 
stoji ta zadeva danes. 

Iz povedanega je pa tudi razvidno, da bo še 
dolgo časa trajalo, predno se bo začela ta uravnava. 
Čudno je le to, da se hrvatska vlada, katera je poprej 
z velikim veseljem pozdravila naš predlog glede urav
nave te reke, že tako dolgo prav nič ne gane in ne 
naznani, kaj sodi o dopolnilnih načrtnih predlogih, ki 
so se njej vposlali od štajerske strani. 

Sotla je prizadevala med tem vedno večje po
škodbe. Radi tega so se obrnile vnovič nekatere občine, 
katere ležijo ob Sotli, kakor Veliki Obrez, Rigonce, 
Loče, Mihalovec in Gaberje dne 8. septem. 1904 na 
deželni odbor, naj se Sotla ali uravna, ali pa se naj 
na njenem desnem bregu napravijo nasipi, da se za
branijo nadaljna opustošenja te reke. 

Prvi del našega predloga je gotovo upravičen, 
namreč, da se v tem slučaju, če hrvatska vlada še ni 
vrnila njej priposlanih uravnalnih načrtov, potom c. 
kr. namestnije ta zadeva, ki je neizmerne važnosti za 
posestnike ob Sotli, bodisi na hrvatski ali štajerski 
strani, pospeši pri hrvatski vladi. 

V drugem delu našega predloga prosimo, da se 
potrebno ukrene v obrambo soseske Gregorevce, ki je 
v posebni nevarnosti. 

V poročilu deželnega odbora za 1. 1902 se pov
darja: „V prvi vrsti je potrebno, da se napravijo re
gulacijski načrti pri štajerski soseski Gregorevce, in 
sicer v obrambo te vasi, po deželnem stavbinskem 
uradu. Ta uravnava naj se čisto izloči iz načrtov, ka
tere ima dognati hrvatska vlada glede proge Zapretski 
mlin do izliva Sotle v Savo." 

Kdor si je ogledal ta kraj, spozna lahko, v ko
liki nevarnosti se nahaja imenovana soseska Gregorevce. 
Sotla si je izkopala zgoraj nad to vasjo novo strugo 
ter se obrnila naravnost proti tej soseski. Vedno novi 
kosi rodovitnega obrežja se vdirajo v vodo. Lahko bi 
se že določil čas, ko pride vrsta tudi na hiše, katere 
bo voda odnesla. Radi tega so se obrnili soseščani dne 
2. febr. t. 1. na deželni odbor, naj potrebno ukrene za 
obrambo soseske. Dne 9. marca t. 1. so prejeli pod 
št. 5999 odgovor, „da ni primerno posamezna dela na 
štajerski strani v obrambo soseske Gregorevce iz ce
lega regulacijskega načrta izločiti. Uravnava Sotle pri 
Gregorevcih bi dosegla le takrat pravi uspeh, če se 
izvrfii na obojnem obrežju. Prebivalci naj torej do 

B tistih mal, ko se bodo začela uravnavna dela, sami 
zavarujejo obrežje s tem, da položijo nanj drevesa.J 

Toda če hočete, da se vas reši gotovega pogina, se 
mora v njeno obrambo kaj več zgoditi. Samo polaganje 
drevja na obrežje ne bo zadostovalo, da se reši ta 
soseska. 

Soseščani niso v stanu, da bi vas varovali sami; 
tu morata pomagati dežela in država. Radi tega pri
poročamo, da se izvoli sprejeti tudi drugi del našega 
predloga, ki se glasi: „za obrambo soseske Gregorevce, 
ki je v posebni nevarnosti, naj deželni odbor ukrene 
potrebno." V formalnem oziru si dovoljujem predlagati, 
da se ta moj predlog izroči v posvetovanje deželnemu 
kulturnemu odseku. (Se je sprejelo.) 

V aeji dne 18 okt. je utemeljeval po
slanec H s g e n h o l e r svoj predlog, da se 
vpaljaj i m i r o v n i u r a d i . Ta sodišča 
bi brazplačno delovala med strankami, ki se 
radi prepirov obračaj) na sodnije in imajo 
toliko nrpotrebnih stroškov. V isti seji je 
utemeljeval poslance dr. J u r t e l a 3voj 
prodlog, da te mira dijažkim kuhinjam v 
Celju, Ptuju in Mariboru podeliti deželna 
podpora, katero uživajo nemški Studenten
hehni v itrenovanih mestih. Gospod govornik 
je erio mirno govoril in kazal na pravičnost, 
katere zahteva, da če se podpirajo z dežel
nim denarjem nemški zavodi, se morajo pod
pirati toliko bolj slični slovenski, ker so Slo
venc5 ubog narod, medtem ko stojijo nemškim 
dijakom na strani mnogo številnejši in bo
gatejši Nemci. — Nemški poslanci so mirno 
poslušali. Predle g se je izročil v posvetovanje 
finančnemu odseku. 

Socialni demokrat Rese! je v seji dne 
18 oktobra utemeljeval svej predlog, da naj 
Šolska poslopja v bodoče zida države. Pred
log sam na sebi je umesten, zato so zanj 
glasovale vse stranka. Resel je pri tej prilož
nosti očital katoliškim poslancem, da so sov
ražniki Šole in da se branijo njihovi pristaši 
staviti nova šolska poslopja le radi tega, da 
bi ljudstvo ostalo nevedno. Konservativci so 
Reselnu silno ugovarjali. 

Poslanec R o b i li je utemeljeval v seji 
dne 19. okt. svoj predlog, da se pomaknejo 
ljudske Šole III plačilnega razreda v II. raz
red. 

V seji dne 25 okt. poročal je poslanec 
J u r t e l a v imenu dežalnokulturnega od
seka o poročilu deželn. cdbora v Ef.devi re
guliranja rek Sevnišnice, Močnika, Gabernce 
in Sromlice v brežiškem političnem okraju. 

Občini Jurklošter v politič. okraju Laško 
se dovoli povišanje obiinskih doklad na 45%


